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  25 مورد کشف ثبت شده و بیش از ده جایزه ی 
علمی از مراکز مختلف علمی جهان دارم 

زنجان و ایران در جان ما حک شده است

جنگل   پنهان در کتاب

ساختار سنتی  نظام  اداری
نیازمند   تغییر  است

ماهرخ  به  فردا  می تابد

گفتگوی اختصاصی موج بیداری با پروفسور احمد صفری، 
مدیر لاربراتوار مواد الکترو سرامیک گلن هاوت در دپارتمان 

مهندسی علم مواد دانشگاه راتگرز  )امریکا(

گفت وگوی روزنامه ی صدای زنجان 
با  فاطیما سیاحتی  به مناسبت چاپ 

کتاب شعر »درخت ها دویده اند«

استاندار  زنجان:

بانوی  مدرسه سازی که دغدغه ی 
دانش آموزان را دارد

نوزدهمین  جشنواره   موسیقی 
استان زنجان آغاز شد

وقایع اتفاقیه )3(



یکشنبه 28 بهمن 1403 نمره 2455

رساله ی دکترایم بهترین رساله شناخته شد و 
از این رو به افتخار دریافت لوح در دانشکده 
مهندسی مواد با جایزه ی هزار دلار از 
شرکت مشهور زیراکس)امریکا( نائل شدم

سرچشمه-پروانه ای که پیله اش را وا نهاده و کاوشگرانه 
در آن سوی کره ی زمین، پر و بالی می زند و هنوز در 
آن دوردست ها، افق هایی را می گشاید و کاشفانه و 
عاشقانه می زیدَ. نزدیک به  پنجاه سال پیش، شهر و دیار 
اجدادی اش را ترک کرده و از پس نیم قرن عزیمت و 
غربت، هنوز وضوحِ روحِ زادگاهش را دارد و پیوسته 
غبار غربت را به فرمان قلب اش می زداید و در پسِ  پشت 
آن محو نمی گردد. چهره ای که خاک وطن را در گلدان 
هستی اش می پروراند و گل  های ارکیده اش را مشتاقانه از 
ایوان خانه اش به سوی هم تبارانش می افشاند. او فکورانه

حافظ لهجه ی زنجانی خود و حافظه ی دقیق شهر کهنسال 
خویش است. تاریخ و تبار ما از کران تا کرانِ آن لهجه ی 
براق می تراود و خاک نسیان را از تن تاریخ و فرهنگ خود 
می تکاند. او حال و هوای زنجانیان قدیم را دارد و به شیوه ی 
شیرین آن ها سخن می گوید و من صدای ضرب چکش 
مسگری را در صدای زنگ دار او می شنوم که جامی را 
جانانه می سازد و از اعماق کارگاه آفرینشگری خویش 
بر می افرازد. خانواده ی او اعم از همسر و دو فرزندش 
)فردوس و لاله( به زبان ترکی باهم سخن می گویند و 

حافظ این میراث فرهنگی-تاریخی خویش اند.
پروفسور احمد صفری در سال ۱۳۵۵ برای تحصیل، 
عازم امریکا شد و تحصیل خود را تا پسادکترا پیش 
برد و جذب امریکا و این مدرنیته ی بدون زیرنویس 
گردید. صفری۷۵ِ ساله در سال ۱۳۲۸ در زنجان زاده 
شد. نگاه قدسی اش به کوچه ی شالچی و حریمِ حرم 
تکیه ی قهرمان از کلام و گفتارش پیداست. این محله و 
موقعیت جغرافیایی، موطن مادرزادی اوست و بند ناف 
او هنوز به رگ و پی این کوی و برزن وصل است. 
مسیر تحصیلِ صفری از دل دبستان ملی سعادت و 
دبیرستان های پهلوی و امیرکبیر زنجان عبور کرده و بعد 
از آن به دانشگاه تبریز رسیده است. او پس از اخذ دیپلم 
از دبیرستان امیرکبیر برای شرکت در آزمون کنکور با 
گروهی از همکلاسی های خود با اتوبوسی عازم دانشگاه 
تبریز می شوند و پس از شرکت در کنکور سال ۱۳۴۷ به 
اتفاق، به زنجان باز می گردند. صفری می گوید در مسیر 
بازگشت از تبریز همه ی همکلاسی های همسفرم سرشار 
از شعف و شور و سرور بوده و بزن و برقصی در آن 
اتوبوس قدیمی به پا کرده بودند و تنها سرنشین ناخشنود 
آن اتوبوس من بودم که هنوز از فضای آزمون جدا نشده 
و ذهنم سخت درگیر سئوالات و نتیجه ی کنکور آن سال 
بود و جالب اینکه از همان جمع سی چهل نفره، دو سه 
نفرشان در کنکور آن سال، از مدارس زنجان پذیرفته 
شدند و دکتر احمد صفری نیز در زمره ی پذیرفته شدگان 
آن سال بود. او رشته های ریاضی، فیزیک و شیمی و نیز 
رشته ی فنی را انتخاب کرده بود که در سه رشته ی اول 
در دانشکده ی علوم پذیرفته شده و در رشته ی فنی نیز 
نفر ششم شده بود. او سرانجام چون جریان الکتریسته 
در هزارتوی رشته ی فیزیک جهیده و بعد از چهار سال 

متوالی از دانشگاه تبریز فارغ التحصیل شد.
صفری بعد از اخذ مدرک لیسانس در رشته ی فیزیک، 
در سال ۱۳۵۳ نیز مدرک کارشناسی ارشد خود را در 
همین رشـته کسب کرد و از آنجایی که شاگـرد اول 
دوره ی کارشناسی ارشد بود موفق به دریافت بورسیه ی 
تحصیلی از امریکا شد. او می گوید: برای دریافت بورسیه 
به وزارت علوم مراجعه کردم ولی بورس های تحصیلی 
آمریکا تمام شده بود! و به ناچار عازم ایتالیا شدم. بعد از 
مدت کوتاهی )حدوداً ۴،۵ ماهه( به این نتیجه رسیدم که 
ایتالیا ناکام تر از آن است مرا اقناع کند، این کشور دوره ی 
دکترا )phd( ندارد و به ناچار به ایران بازگشته و دوره ی 
سربازی ام را در دانشکده علوم دانشگاه رازی طی نمودم 
و در این مدت موفق به انجام کارهای مربوط به بورسیه ی 
تحصیلی آمریکا شدم و سرانجام به این کشور آمدم.

در سال ۱۳۵۵ با استفاده از بورسیه ی وزارت علوم به 
دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا در شهر استیت کالج )۱( آمده و 
با یک استاد راهنمای برجسته و متشخص به نام پرفسور 
رابرت نیونام )۲(، در لابراتوار داي الکتریک، فروالکتریک 
و پیزو الکتریک )۳( و در رشته ی تخصصي علم حالت 
جامد)۴( شروع به تحصیل و تحقیق نمودم. بعد از 
وقوع انقلاب اسلامی بورسیه ی تحصیلی ما لغو شد 
و پروفسور نیونام، استاد راهنمای من، تمام هزینه های 
تحصیلی و زندگی ام را در آمریکا، برای چندین سال 
تقبل نمود. بدون حمایت مالی ایشان سازمان زندگی 
من فرو می پاشید ولی با پشتیبانی مالی ایشان سرانجام 
در سال ۱۳۶۱ موفق شدم از رساله ی دکتراي خود با 
عنوان »طرز تهیه و کاربرد پیزو الکتریک سرامیک پلیمر 
کامپازیت هایی جدید با حساسیت خیلی بالا« دفاع کرده 
و مدرک دکترایم را از دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا دریافت 
کنم. در همان سال رساله ی تحصیلی ام بهترین رساله 
شناخته شد و از این رو به افتخار دریافت لوح در دانشکده 
مهندسی مواد با جایزه ی هزار دلار از شرکت مشهور 
زیراکس)۵( نائل شدم. در همان سال، تحقیق در مواد 
کامپازیت های پیشرفته به عنوان محقق و فوق  دکترا زیر 
نظر پروفسور نیونام شروع به کار کرده و بعد از سه سال 

حذف مواد از سطح جامد( از سرامیک هایی که در درجه ی 
حرارت بالا تهیه شده است، تولید می کنیم. البته  محیط تولید 
فیلم ها با اکسیژن لازم کنترل شده  تا ترکیب اصلي فرمول 
شیمیایي را حفظ کرده و به اجسام هادي و نیمه هادي تبدیل 
نشوند. همچنین درجه حرارت بستر)Substrate(را بین درجه 
حرارت 500-750 سانتیگراد نگه داشته و اثرات فرکانسی و 
انرژی لیزر در ترکیب شیمیایی خاص الکترونیکی فیلم های 

تهیه شده را به طور دقیق مطالعه می کنیم.
مواد کامپوزیتی که شامل سرامیک و پلیمرهای مختلف 
می باشد از طرق متعددی مطالعه شده است. به عنوان مثال 
فیبر و یا پارچه های کربني را در محلول ماده مورد نظر مدتي 
نگه داشته و پس از خشک کردن در حرارت 1000-800 
درجه سانتیگراد مواد مورد نظر به صورت فیبری و پارچه ای 
تهیه و پس از آغشته کردن در پلیمر خواص الکتریکی و 
مکانیکی کامپوزیت هاي آن را بررسی و مطالعه می کنیم. 
گروه من در دانشگاه راتگرز اولین کشف کامپوزیت های 
مواد مافوق هادی را دارد. من عمیقاً بر این باورم که همیشه 
باید به دنبال کشف بود و طرحی نو در انداخت چرا که 
کشف گریختن از تاریکی است. این رسالت بشریت است 

تا جهان را از رکود و خمودگی خارج کند.
استاد، آیا وارد عقد قرارداد با دانشگاه، موسسات و 
شرکت های خارج از آمریکا هم می شوید. اگر دامنه ی 
کار و تلاش و پژوهش و اقدامات تان گسترده تر از 
جغرافیای سیاسی امریکاست لطفاً بفرمایید با طرف های 

ایرانی نیز تا به حال وارد همکاری شده اید؟ 
با اینکه چندین بار از دانشگاه های ایران بازدید کرده و 
سخنرانی هایي داشته ام ولی متاسفانه تا به امروز فرصت 
فعالیت های سرمایه گذاری را در ایران، نیافته  ام. البته 8 
دانشجوی دکترا و فوق دکترا از دانشگاهاي ایران داشتم 
که همه ی آن ها در کمپاني هاي بنام در امریکا مشغول به 
کار هستند. همچنین باید اشاره کنم که حدود 25 مورد 
کشف ثبت شده دارم و تعدادی از آن ها را دانشگاه راتگرز 
به کمپانی های مختلف واگذار کرده است. البته از جانب 
تعدادي از کمپانی های  مهم در امریکا نیز  ساپرت مالي 
شده ایم. ببینید، لابراتوار گلن هاوت به نام یک دانشجوی 
برجسته ی  دپارتمان ما که ریخته گري مواد الکترونیکی 
داي الکتریک را اختراع کرده و چهره ی موفقی در ایجاد 
کمپانی الکترو سرامیک بوده، نام گذاری شده است. به 
عبارتی این لابراتوار که حدود 50 سال پیش تاسیس شده، 
هنوز از طرف وراث این مهندس گلن هاوت حمایت مالي 

می شود.
همچنین مسافرت های خیلی زیادی برای بازدید و سخنرانی 
به اکثر کشورهاي اروپا و در آسیا هم به کشورهای چین، 
ژاپن سنگاپور، کره جنوبی، تایلند و ترکیه و مصر داشته ام. 
با یک دانشگاه قاهره پروژه ی مشترک داشته و چند بار به 
مدت دو یا سه ماه استادان این دانشگاه در لابراتوار گلن 
هاوت تحقیقات انجام داده اند. همانطوری که قبلاً اشاره 
کردم در انجمن های علمی بینالمللی  و کنفرانس های سالیانه 
فروالکتریک و الکترو سرامیک کشورهای آسیایی که دو 
سال یک بار تشکیل می شود فعالیت موثری دارم و جزو 
عضو هیئت بین المللی این کنفرانس ها هستم و همچنین در 
متینگ های مواد فروالکتریک و پیزوالکتریک امریکا و ژاپن که 
به صورت دعوتی هر دو سال یکبار تشکیل می شود فعالیت 
موثری دارم. در سال1381به مدت دو سال رئیس انجمن 
 IEEE بین المللی اولتروسونیک، فروالکتریک   فرکانسی کنترل
بودم و در حال حاضر به عنوان رئیس کمیته ی انتخاب 

عضو ممتاز علمی انجمن فعالیت قابل توجهی دارم.
جناب دکتر از افتخارات علمی خود بگویید و اینکه بعد 
از این همه سال پویش و پژوهش علمی-آزمایشگاهی 
آیا موفق به دریافت جایزه  و نشان علمی از مراکز علمی 

و آکادمی های معتبر جهان شده اید؟ 
همانگونه که در سئوال قبلی تان عرض کردم حدود 25 
مورد کشف ثبت شده دارم و بالاي ده جایزه ی علمی از 
مراکز مختلف علمی جهان به همراه لوح تقدیر دارم. از 
جمله جایزه ی ویژه ی دستاورد فنی )11( سخنران برجسته ی 
علمي )12( و دریافت لوح هاي تقدیر فروالکتریک)13(، 
پروفسور رابرت نیونام )14( و خدمات ممتاز در انجمن 
)15( و جایزه ی ویژه ی ایجاد رابطه ی الکتروسرامیک در 
ارتباط بین دانشگاه ها و صنعت ایالت متحده امریکا و ژاپن در 
مواد فروالکتریک و دای الکتریک و پیزوالکتریک و رهبری در 
روابط علمی و فنی )16( همچنین به خاطر نقش آفرینی در 
کاربرد مواد فروالکتریک موفق به دریافت جایزه ی بین المللی 
از انجمن کاربرد مواد فروالکتریکیِ ژاپن )17( بخشي 
از افتخارات من است. کتابی نیز در مورد پیزوالکتریک و 
آکوستیک برای کاربردهای مبدل ویرایش کرده ام. همه ی 

این ها حاصل زحمات 4٩ ساله ی بنده در امریکا است.
جناب دکتر امروزه نیروي انساني کارآمد از مهم ترین 
چالش هاست آیا شما هم با چنین چالش هایي مواجه اید؟
از نظر نیروی انسانی باید بگویم که نسل جدید دچار چالش های 
زیادی هستند، علی الخصوص بعد از دوران کرونا راندمان اکثر 
دانشجویان پایین آمده و هنوز تعدادی از دانشگاه هیان کارهای 
روزانه ی خودرابااستفاده از تکنولوژی های روز و به صورت 
آنلاین از راه دور انجام  می دهند...  ادامه درستون آبگینه

سرچشمه-رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی 
شورای  گفت:  زنجان 
گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی این استان در سال 
جاری از حیث عملکرد، 
پیگیری و تحقق مصوبات 
رتبه هفت را در بین استان 
های کشور به دست آورده 

که نسبت به سال گذشته 10 پله ارتقا یافته است.
به گزارش ایرنا، صمد یوسفی اصل روز در جلسه شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان افزود: سال 

گذشته جایگاه زنجان 17 در بین استان ها بود.
بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای  کرد:  اظهار  وی 
خصوصی استان زنجان در سال 1401، رتبه 26 را داشت 
ولی با استقرار تیم جدید از این وضعیت روز به روز رو به 

بهبود کرده است.
یوسفی اصل اظهار کرد: استان زنجان بخش بزرگی از 
جمعیت کشور را در شعاع 400 کیلومتری خود دارد که 
همین مهم یک ظرفیت ویژه در توسعه اقتصادی استان 
محسوب می شود که البته باید هنر بهره مندی از چنین 

ظرفیتی را هم داشته باشیم.
وی تصریح کرد: استان زنجان در چند بخش از صنعت در 
زمره قطب های تولیدی کشور است و ظرفیت های خوبی 
برای توسعه روابط اقتصادی با سایر کشورها دارد، با وجود 
کارخانجات بزرگ از جمله در حوزه برق و تجهیزات استان 
بسیار توانمند است، صنعت نساجی نیز از دیرباز در استان 
زنجان دارای کارخانجات بزرگی بوده همچنین زنجان علاوه 
بر اینکه در حوزه مس به عنوان قطب کشور محسوب 
می شود، تولیدکننده میزان قابل توجهی از فلز روی کشور نیز 
هست، در حوزه معدن نیز از جایگاه مهمی در بین استان ها 

برخوردار است.
رییس اتاق بازرگانی زنجان گفت: این اتاق تلاش می کند تا 
کار در حوزه بین المللی را به صورت تخصصی و با نیروهای 
متخصص پیش ببرد چراکه به دلیل وجود مشکلات 
و نقص در سازوکارهای اقتصادی به خوبی نتوانسته ایم 
جایگاه اصلی خود را در بازارهای جهانی پیدا کنیم و اگر این 
مشکلات نبود، رتبه های بالایی را در زمینه تولید و تجارت 

در دنیا داشتیم.
یوسفی اصل اظهار کرد: در این راستا برای توسعه تجارت 
خارجی و همچنین جذب سرمایه گذاری، برنامه های کوتاه 
مدت و بلند مدت داریم، دعوت از سفیران کشورها و 

حضور آنان در زنجان از جمله این برنامه هاست.

سرچشمه-مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان 
گفت: در زمان حاضر 100 روستای استان با سرانه تولید آب 
کمتر از 100 لیتر طی شبانه روز در وضعیت بحرانی بالایی قرار 

دارند.
به گزارش ایرنا، علی محمد نادرخانی ا بیان اینکه کار در روستاها 
شرایط خاصی دارد، افزود: بدتر شدن وضعیت بارش ها موجب 
می شود اقدامات و طرح های اجرا شده در این مناطق کم اثر 

و یا بی تاثیر شود.
وی یادآور شد: امسال 63 روستا به تعداد روستاهای دارای تنش 
آبی استان اضافه شد و هم اکنون 283 روستا را در برنامه های 
رفع تنش آبی داریم که به همین منظور در 130 روستا طرح 

های مختلفی در حال اجراست.
نادرخانی مقیاس تعیین شده برای سنجش وضعیت تامین آب 
در مناطق مختلف استان را تولید سرانه 250 لیتر آب در شبانه 
روز بیان کرد و اظهار داشت:  بر این اساس تولید سرانه آب در 
32٩ روستای استان طی شبانه روز بیش از 250 لیتر است که 
این روستاها در اولویت اول اجرای طرح های آبرسانی شرکت 
آبفا نیستند.وی با بیان اینکه در اجرای طرح های آبرسانی باید به 
سراغ روستاهای با تولید آب کمتر از این مقیاس برویم، تصریح 
کرد:  میزان سرانه تولید آب ٩0 روستای استان در شبانه روز بین 
200 تا 250 لیتر، 82 روستا بین 200 تا 150لیتر، 57 روستا بین 
100 تا 150 لیتر است و 3٩ روستا نیز کمتر از 100 لیتر تولید 

آب در شبانه روز دارند.
نادرخانی با تاکید بر لزوم مدیریت تقاضا، گفت:  در بحث 
مدیریت تقاضا از دهیاران، بخشداران و فرمانداران کمک 
گرفته می شود.وی انشعابات غیرمجاز و استفاده روستاییان از 
آب شرب برای آبیاری باغات و باغچه ها را موجب تشدید 
تنش و بحران آبی بیان کرد و افزود:  برای آبیاری گل و گیاه و 
محصولات باید از آب خاکستری از آن جمله آب باقیمانده از 

شستشوی میوه و ظروف استفاده شود.
نادرخانی اظهار داشت: با وجود برنامه ریزی برای اجرای 
طرح های مختلف آبرسانی در استان محدودیت اعتبارات 

پیشرفت این طرح ها را کند کرده است.

ارتقای۱۰ پله ای شورای گفت وگوی  
دولت  و بخش خصوصی زنجان

 در کشور

۳۹ روستای استان زنجان 
در بحران آبی بالایی قرار دارند

کشف،گریختن   از تاریکی است
  ۲۵ مورد کشف ثبت شده و بیش از ده جایزه ی علمی از مراکز مختلف علمی جهان دارم 

حسین  نجاری
 ولی کلاس های دانشگاه عموماً به صورت حضوری تشکیل زنجان و ایران در ذهن ما حک شده است

می شود. جا دارد اشاره کنم در دوره ی کرونا راندمان کاری 
کارمندانی که از راه دور )خانه( کار می کردند خیلی بالا بود. باید 
تاکید کنم که نیروی انسانی در آمریکا همچنان از نظر علمی و 
تجربی دست بالا را دارد و یکی از سرمایه های اصلی امریکا 

همین نیروی انسانی قوی و تاثیرگذار است. 
معاشرت تان با زنجانی ها و مفاخر استان در امریکا و... تا 

چه حد است؟ 
با دوستان عزیز زنجانی علی الخصوص دکتر علیرضا   مغازه،
رابطه ی دوستانه ی قدیم وخانوادگی داریم،هرازگاهی دورهمی های
 دوستانه ای در منازل یکی از ما فراهم کرده و دیداری تازه می کنیم. 
زبان معمول بین ما همان زبان ترکی خودمان است و من تا به 
علیرضا می رسم با همان زبان و لهجه ی عامیانه می گویم: اولان 
علیرضا نیِ نیرَن )چه می کنی(، با دکتر جواد پرویزی هم چندین و 
چند بار باهم بوده ایم و یک بار هم در خانه ی ما چند خانواده ی 
آذربایجانی و زنجانی دورهمی مفصلی داشته ایم، با دکتر احمد 
خلیلیان نیز که از دوستان زنجانی قدیم ما در امریکاست به 
صورت تلفنی در ارتباط هستیم و ایمیل هایی باهم رد و بدل 
می کنیم. با فامیل های عزیزم چون علی محققی و پرویز مقیمی 
نیز ارتباط تلفنی دارم و یکی دوسال یک بار، دیداری تازه 
می کنیم. اوایل پارسال نیز به اتفاق دوستان نزدیک به کنسرت 
مشترک همایون شجریان و انوشیروان روحانی در تالار بزرگ 

تورنتو رفتیم و خیلی خوش گذشت، جای شما خالی. 
باید اعتراف کنم که مشغله ی زیاد و حجم بالای کار و نیز 
بعد مسافت، دورهمی های ما را تحت تأثیر قرار داده است. 
حداقل مسافت موجود برای یک دورهمی یک و نیم 
ساعت است و این یکی از عواملی است که فاصله ی زمانیِ 
دورهمی های ما را افزایش می دهد و اگر فاصله های مکانی 

نزدیک بود دیدارهای ما پرتکرار می شد. 
جناب دکتر با توجه به اینکه بیش از نیم قرن است، شهر و 
دیار خود را ترک کرده و در دورترین نقطه ی زمین نسبت 
به زادگاه خود زندگی می کنید، از فراز این همه دوري 
نسبت به شهر و زادگاه خود چه حس و نظري دارید؟ آیا 

دل تان به کوچه، پس کوچه هاي شهر تنگ مي شود؟
ببینید زنجان و ایران در ذهن ما حک شده است و نمی شود آن 
را به باد فراموشی سپرد. برای توصیف دقیق این حس و حالم از 
حافظ کمک می گیرم و می گویم: عشق تو در درونم و مهر تو در 
دلم/ با شیر اندر آمد و با جان به در شود. من نوجوانی و جوانی ام 
را در آن شهر و دیار گذاشته و آمده ام اینجا، مگر می شود این فصل 
شیرین عمر را از یاد برد. هنوز دلم به عشق شهر و زادگاهم 
می تپد و در حسرت دیدار دوست و فامیل و همسایگان و
 آشنایان قدیم خود هستم و هرازگاهی در تنهایی خود آن ها 
را با آن چهره و قیافه مرور می کنم و دچار دلتنگی می شوم.
آخرین باری که به زنجان آمدم 8 سال پیش بود. در آن سفر 
به سبزه میدان و خیابان سعدی شمالی، جنوبی و راسته ی 
عبدالعلی بی، میدان میوه فروش ها، جگرکی ها و بازار بزرگ 
زنجان رفته و با شور و حال زیادی در آن ها قدم زدم. با 
تمام وجودم عاشق اسم و رسم این شهرم، چون گذشته و 
خاطراتم را در آن دور دست ها گذاشته  و آمده ام اینجا. به 

همه ی همشهریان و دوستانم سلام مرا برسانید. 
جناب دکترسخن آخرتان در این مصاحبه چیست؟

من از شما خیلی ممنونم که این فرصت استثنایی را به من دادید 
تا بتوانم در رابطه با خود، تحصیلات و تحقیقاتم با همشهریان 
و هموطنانم حرف بزنم و در این فرصت بگویم از زنجانی 
بودنم لذت می برم. جا دارد اشاره کنم به این که از ایام جوانی، 
هوش وحافظه ی خوبی داشتم وباپشتکار فراوان دردوران سخت 
دانشجویی واستادیاری واستادی ساعت های کاری زیادی به تحقیق 
و تدریس اختصاص داده ام. البته برای رسیدن به اهدافم همسرم 
نقش موثری داشته است.او یار و یاور و مشوق همیشگی ام بوده و 

از این نظر قدردان مهر و محبت و وفاداری او هستم.  
در پایان جا دارد بگویم از اینکه با شما و با یکی از بهترین های 
زنجان آشنا شده ام احساس خوشحالی می کنم و همینطور به 
همه ی همشهریانم به ویژه دانش آموزان و دانشجویان شهرم 
توصیه می کنم از صرف نمودن وقت خود به تحقیق و تحصیل 
دریغ نکنند، در چنین وضعیتی بهای وقت و زمان جایگاه خودش 
را می یابد و در نهایت باید تاکید کنم موفقیت بیشتر از هر چیزی 

نیازمندِ پشتکار بسیار است، این نکته را از یاد نبریم. موفق باشید.
توضیحات: 

1.State College PA / 2.Professor Robert E. Newham
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ادامه ي گفت وگو با  دکتر صفری

تحقیقات علمی، در دانشگاه راتگرز )نیوجرسی( به عنوان 
استادیار در رشته ی مهندسی علم مواد تدریس خود را از 
سر گرفتم و امروز نزدیک به ۴۰ سال است در دانشگاه 
راتگرز به تدریس و تحقیق مشغول ام. در این سال های 
متمادی در زمینه ی مواد داي الکتریک، فروالکتریک، 
و پیزو الکتریک به صورت سرامیک و سرامیک پلیمر 
کامپوزیت، برای کاربرد مبدل های الکتریکی-مکانیکی، 
سنسوری، طرز تهیه ی مواد سرامیکی و کامپوزیت ها از 
طرق مختلف از جمله از طریق چاپ مواد سه بعدی 
و فیلم های خیلی نازک۱۰-۳۰۰ نانومتری، تحقیقات 

منحصر به فردی انجام داده ام. 
احمدصفری۲۷سال است که پروفسورممتاز)۶(دانشکده ی 
مهندسی دانشگاه راتگرز ومدیرآزمایشگاه مواد الکترونیک 
گلِنِ هاوت )۶( در دپارتمان مهندسی علم مواد است. 
زمینه ی اصلی تحقیقات مورد علاقه ی وی شامل رابطه ی 
ساختاری ویژگی با خواص فیزیکي و الکترونیکي 
مواد داي الکتریک، فروالکتریک، پیزوالکتریک و مافوق 
هادی ها به صورت ذرات و فیلم های نانومتری-میکرومتري 
به حالت سرامیک و سرامیک-پولیمر کامپوزیت برای 
کاربردهای مختلف از جمله مبدل، سنسور، سونوگرافی، 
کاربرد درمانی، ایجاد انرژي برق و خازن هاي میلیمتري 

است. این مواد از طرق مختلف 
از جمله چاپ سه  بعدی مواد 
پیشرفته تهیه شده است. همچنین 
پروفسور صفری به مدت سه 
سال کرسی جی کوپ )۷( در 
فیزیک کاربردی را در دانشگاه 

راتگرز داشته و عضو برجسته ی علمی انیستیوی مهندسی 
الکتریکال و الکترونیک )۸( و عضو برجسته ی انجمن 
سرامیک آمریکا )٩( و همچنین عضو آکادمی سرامیک 
)۱۰( است.ریاست انجمن اولترو سانیک، فروالکتریک و 
کنترل فرکانسی IEEE و کسبِ جوایز متعدد بخشی از 
افتخارات بین المللی پروفسور صفری است. گفت و گوی 
ما را با این چهره ی نستوه و پر کارِ بلاد مهجر بخوانید:

جناب دکتر از آنجایی که مدیر آزمایشگاه گلِنِ هاوت در 
دپارتمان  مهندسی علم مواد در دانشگاه راتگرز هستید لطفاً 
از کم و کیف کارهای آزمایشگاهی و پروژه های تحقیقاتی 
خود در این دانشگاه برای ما بگویید. اینکه چه اهدافی را 
دنبال می کنید و چه دستاوردهای مهمی تا به امروز 
داشته اید. به عبارتی آخرین و جدیدترین رهاورد علمی و 
پژوهشی و تکنولوژیکی گروه شما در این زمینه چیست؟

ببینید گروه تحقیقات من که به گروه تحقیقات مواد 
الکترونیک »پروفسور صفری« در لابراتوار گِلنِ  ها وت در 
دپارتمان مهندسی مواد موسوم است، اقداماتی را به این 

شرح انجام می دهند: درک اساسی و کنترل پارامترهایی 
که در تهیه و توسعه ی مواد دای الکتریک، پیزو الکتریک، 
و فروالکتریک، و سوپر کانداکتور به صورت پودر با ابعادی 
از ذرات خیلی کوچک  و نوار های خیلی نازک نانو تا 
لایه های ضخیم میکروني و همین طور به صورت سرامیک 
و کامپوزیت  که این کامپوزیت ها مخلوطی از سرامیک در 
حالت های پودری، فایبر، و یا نوار های نازک در پلیمر هستند. 
اساساً پروژه های تیم ما در مورد موادی است که سلول 
واحدی کریستلی آن ها عموماً از خانواده ی پروسکایت 

)Perovskite(  می باشند.
ما تقریباً 30 سال پیش در مطالعه ساختن مواد ذکر شده از 
طریق چاپ سه بعدي جزو اولین گروه محققین در آمریکا 
بودیم. تحقیقات گروه من در کومپازیت های پیزو الکتریک 
در دنیا شناخته شده و بنام است و حدود 15مورد کشف 
ثبت شده ی علمي به گروه من اعطا شده است. نزدیک به 
40 سال است که لابراتوار گِلنِ هاوت را در مواد الکترونیکی 
اداره می کنم و تا به امروز بالغ بر80 نفر فوق دکترا، دکترا و 
فوق لیسانس فارغ التحصیل داده ام، حدوداً ده نفر از بهترین 
دانشجویان ایران از دانشگاه صنعتی شریف، دانشگاه تهران، 
دانشگاه پلی تکنیک، دانشگاه علم و صنعت و دانشگاه تبریز 
تحصیل و تحقیقات خود را زیر نظر بنده گذرانده اند، این ها 
در شمار بهترین دانشجویان بنده 
پست های  در  امروز  و  بوده اند 
خیلی مهمی در  صنعت آمریکا 

مشغول به کارهستند.
بیش از 400 مقاله ی تحقیقاتی 
)جامع و ویژه( زیر نظر بنده در 
مجلات مهم دنیا چاپ شده و خود بنده  و گروهم بیش 
از 600 سخنرانی  تخصصی در دانشگاه ها و کشورهای 
مختلف و کنفرانس های بین المللی از جمله چندین 
سخنرانی در دانشگاه های شریف، تهران، علم و صنعت و 

دانشگاه تبریز و کنفرانسی در اصفهان داشته ام.
در حال حاضر نیز در تهیه و مطالعه ی لایه های خیلی 
نازک فیلمي از طریق لیزر ابلیشن در مورد موادی کار 
می کنیم که قبلاً تحقیقاتی روی این مواد با فرمول شیمیایی 
آلومتیوم  نایتراید)AIN( و )AISCN( هستند که قابلیت 
کاربرد در سنوگرم در فرکانس و درجه حرارت بالا دارند.

جناب دکتر با توجه به اینکه تحقیقات گروه جنابعالی 
روابط ساختاری-ویژگی در فروالکتریک، فیلم های 
پیزوالکتریک، سرامیک ها و کامپوزیت ها و تولید مواد 
افزودنی را پوشش می دهد، لطفاً در این باره برای ما بگویید.
تمام فیلم هایی که درلابراتوار بافرمول شیمیایی مختلف 
فروالکتریک،پیزوالکتریک وحتی فوق هادی هابه ضخامت های 
ده تا دویست نانومتر از طریق )Laser Ablation( )فرایند 
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وقایعاتفاقیه-نماینده مردم ابهر، 
خرم دره و سلطانیه در مجلس 
شورای اسلامی از رشد اعتبارات 
عمرانی در لایحه بودجه سال 

1404 خبر داد.
به گزارش ایسنا،منصور علیمردانی 
با بیان اینکه لایحه بودجه 1404 
در مقایسه با سال گذشته تغییرات چشمگیری داشته است، 
اظهار کرد: مصارف عمومی دولت به میزان ۹3 درصد 
افزایش یافته، اعتبارات عمرانی با رشدی حدود 253 درصد 
و اعتبارات تملک مالی نیز با افزایش 50 درصدی همراه 
بوده اند. همچنین برای افزایش شفافیت، اعتبارات هدفمندی 
یارانه ها از بودجه عمومی به لایحه بودجه منتقل شده است.

وی با توضیح اینکه در حوزه محرومیت زدایی، تغییرات قابل 
توجهی رخ داده است، ادامه داد: اعتبارات محرومیت زدایی 
در لایحه بودجه 1404 به 1۶5 هزار میلیارد تومان رسیده که 
نسبت به سال قبل افزایش 80 درصدی داشته است. این 
افزایش، نشان دهنده تلاش دولت برای کاهش نابرابری ها 
بوده اما توزیع اعتبارات همچنان نامتوازن است. شاخص های 
تخصیص، بخصوص شاخص فقر چند بعدی، به اندازه 
کافی در نظر گرفته نشده اند که موجب شده برخی مناطق 

محروم، سهم منصفانه ای دریافت نکنند.
علیمردانی در پاسخ به این پرسش که با توجه به این که توازن 
نداشتن در توزیع اعتبارات محرومیت زدایی، چه اقداماتی از 
سوی قانون گذاران و دستگاه های اجرایی می تواند صورت 
گیرد تا عدالت بیشتری در تخصیص منابع حاصل شود، 
توضیح داد: برای تحقق این امر، ابتدا لازم است داده های به روز 
و دقیق از نیازهای مناطق مختلف در دسترس قرار گیرد. سپس 
استفاده از شاخص های چندبعدی فقر و محرومیت به عنوان 
مبنای تخصیص اعتبارات باید جدی گرفته شود. علاوه بر 
این، نظارت قوی تر بر هزینه کرد اعتبارات متفرقه و خاص و 
ارائه جزئیات بیشتر در پیوست های بودجه می تواند از بروز 
اختلافات در توزیع جلوگیری کند.وی در ادامه با یادآوری 
اینکه بخش بازنشستگی یکی از چالش های مهم اقتصادی 
کشور است، افزود: افزایش ۷1.۶ درصدی اعتبارات، از یک 
سو نشان از تلاش برای بهبود وضعیت بازنشستگان دارد، 
اما از سویی دیگر وابستگی شدید صندوق های بازنشستگی 
به منابع بودجه عمومی، نگرانی هایی را به همراه دارد. این 
وابستگی در بلندمدت می تواند منجر به فشارهای مالی بیشتر 
بر دولت شود. اصلاح ساختار صندوق های بازنشستگی، 
افزایش سهم سرمایه گذاری آن ها و حتی بازنگری در سن 
بازنشستگی از جمله راهکارهایی است که می توانند به بهبود 
وضعیت کمک کنند.نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در 
خانه ملت با یادآوری اینکه در لایحه بودجه 1404، اگر چه 
اعتبارات استانی از لحاظ کلی افزایش یافته، اما سهم استان ها 
از منابع عمومی کاهش پیدا کرده است، بیان کرد: این سهم از 
5۶ درصد در سال 1403 به 44 درصد در سال 1404 رسیده 
است. این کاهش می تواند تأثیر منفی بر توسعه مناطق روستایی 
داشته باشد، زیرا بسیاری از این مناطق وابسته به منابع عمومی 
برای اجرای پروژه های توسعه ای هستند. برای تضمین عدالت 
منطقه ای، نیاز است که مدل توزیع اعتبارات مورد بازنگری قرار 
گیرد تا هراستان، به خصوص مناطق محروم، سهم کافی دریافت 
کند.علیمردانی با اشاره به اولویت های پیش بینی اصلاحات 
بودجه ای برای سال های آینده، اذعان کرد: اولین اولویت، 
افزایش شفافیت در تخصیص و مصرف اعتبارات است. دومین 
موضوع، استفاده از شاخص های دقیق و به روز برای تعیین 
نیازمندی های مناطق مختلف است.در حوزه بازنشستگی، اصلاح 
ساختار صندوق ها و کاهش وابستگی به بودجه عمومی بسیار 
حیاتی است.عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس گفت: باید 
توجه ویژه ای به تخصیص منابع به بخش های محرومیت زدایی 
و توسعه زیرساخت های اساسی مناطق روستایی داشته باشیم تا 

همه مناطق کشور به طور متوازن از منابع بهره مند شوند.

علیاوجاقلی

ماهرخبهفردامیتابد

وقایعاتفاقیه-همزمان با 
چهلمین جشنواره بین 
 المللی موسـیقی فجـر، 
نوزدهمین جشــنواره 
موسیقی این اسـتان نیـز 
روز جمـعه در محــل 
فرهنگسرای امام خمینی 

)ره( آغاز به کار کرد.
به گزارش ایرنا،مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان زنجان افزود: زنجان، جشنواره استانی موسیقی فجر 
خود را از 2۶ تا 2۹ بهمن در قالب سه بخش پاپ، سنتی و 

موسیقی عاشقی اجرا می کند.
جعفر محمدی افزود: طبق برنامه اعلام شده در این رخداد 24 
گروه موسیقی استان در مدت دو روز به رقابت می پردازند که 

داوری آثار ارائه شده را داوران زنجانی بر عهده دارند.
این مسوول ادامه داد: حداکثر زمان اجرا برای هر گروه 20 
دقیقه در نظر گرفته شده و بیشتر از آن امتیاز منفی خواهد 

داشت.
وی خاطرنشان کرد: مراسم اختتامیه این رخداد نیز روز دوشنبه 
2۹ بهمن، ساعت 1۶ در محل فرهنگسرای امام زنجان برگزار 

خواهد شد.
محمدی ابراز امیدواری کرد که شهروندان از موسیقی فجر 

استانی استقبال خوبی داشته باشند.
همزمان با برگزاری چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی 
فجر در تهران، 20 استان کشور میزبان این جشنواره هستند و 
جایزه ای با عنوان »صلح و مقاومت« با اجرای آثاری با موضوع 

جبهه مقاومت در نظر گرفته شده است.
طبق اعلام روابط عمومی چهلمین جشنواره بین المللی 
موسیقی فجر، به دنبال برگزاری این جشنواره از 23 تا 2۹ 
بهمن در 10 تالار شهر تهران، 20 استان  آذربایجان شرقی، 
اردبیل، خوزستان، زنجان، استان مرکزی، جنوب کرمان، 
فارس، لرستان، کرمانشاه، خراسان رضوی، کرمان، خراسان 
شمالی، گلستان، مازندران، کهگیلویه و بویراحمد، استان البرز، 
سیستان و بلوچستان، بوشهر، همدان و کردستان نیز برگزار 

کننده جشنواره موسیقی فجر استانی هستند.

وقایعاتفاقیه-مسابقات لیگ ژیمناستیک هنری دختران باشگاه های 
کشور روز شنبه در مجموعه ورزشی انقلاب زنجان آغاز شد.

به گزارش ایرنا، 42 تیم با 500 ورزشکار از 20 استان کشور در 
این مسابقات به رقابت می پردازند.مسوول برگزاری مسابقات 
لیگ ژیمناستیک استان در گفت و گو با ایرنا افزود:این مسابقات 
از امروز آغاز شده است و تا دوم اسفند ادامه دارد.مریم رومی 
ادامه داد:دختران ژیمناسیک کار درچهار رده سنی بین هفت تا 
15 سال به رقابت می پردازند.وی گفت: ورزشکارانی نیز از 
استان زنجان در این مسابقات شرکت کرده اند که امیدواریم 
شاهد درخشش آنها باشیم.رومی با بیان اینکه در سال گذشته 
میزبان چند مسابقه کشوری و اردوهای تیم ملی بودیم، گفت: 
امیدواریم با برنامه ریزی و مدیریت مناسب امسال نیز خبرهای 
خوبی را در این رشته ورزشی برای هم استانی ها داشته باشیم.
رومی اضافه کرد: این رشته ورزشی هم اکنون در تمامی 
شهرستان های استان فعال است و شمار علاقه مندان و استقبال 

کنندگان از آن روز به روز افزایش می یابد.

رشد اعتبارات عمرانی در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴

بانوی مدرسه سازی که دغدغه ی دانش آموزان را داردعضوکمیسیونتلفیقبودجهدرمجلسعنوانکرد:

نوزدهمین  جشنواره   موسیقی 
استان زنجان آغاز شد

وقایعاتفاقیه-دل بزرگ می خواهد، این که
 زمین ات را که بعد از سـال ها زحمت و 
پول جمع کردن خریده ای و گذاشته ای 
برای آینده، بگذاری برای آینده دیگران و 
جایی شود که آینده مملکت به آن بستگی 
دارد. دل بزرگ می خواهد، اینکه از همه 
خوشی ها و رفاه و پولداری بگذری و راهی 
را انتخاب کنی که خوشی ها و رفاه دیگران 
در آن است. دل بزرگ می خواهد که همه 
این کارها این مدرسه سازی ها این کمک 
کردن و فرستادن پول هر ماهه به کهریزک به 
چشمت نیاید. بدانی که حالت خوب است 
اما وارد مکالمه ذهنی با خودت نشوی که من 
کرده ام. من باعث این خوشی ها بوده ام. دل 
بزرگ می خواهد که فقط با آرامش بنشینی 
و از رضایتت بگویی و از شادی قلبت که 
حالا بهترین هدیه است. ماهرخ موسوی 

سال هاست لذت زندگی را در کمک به دیگران یافته است.
من کار تجارت نقره نمی کنم. فقط برای کار خیر از ایران 
نقره می خرم و به انگلیس می برم و به مجموعه دارها با کمی 
قیمت بالاتر می فروشم. تمام پول نقره ها را می فرستم ایران. 
خریدارانش هم آدم های خاصی هستند که وقتی متوجه 
می شوند پولش برای کار خیر مصرف می شود قیمت 

بالاتری پیشنهاد می دهند
او می گوید: من در خانواده ای بزرگ شدم که مرد خانه 
همیشه دست خیر داشت. پدرم آدم خیری بود و خیلی 
وقت ها می دیدم به مردم نیازمند کمک می کند، اما هیچ 
وقت دقت نکرده بودم یا نمی دانم شاید در دوران بچگی و 
نوجوانی خیلی برایم مهم نبود و به چشمم نمی آمد. بعد از 
اینکه ازدواج کردم و به انگلیس رفتم با خانم بهادرزاده،  مدیر 
کهریزک آشنا شدم.همین آشنایی باعث شدفعالیت هایم را 
شروع کنم. یک گروه کوچک زنانه درست کردیم و هر 

چند وقت یک بار دور هم جمع می شدیم.
در همان میهمانی ها پول جمع می کردیم و می فرستادیم 
ایران برای کهریزک. تا اینکه با آقای مجتبی کاشانی، 
مؤسس خیریه یاوری، آشنا شدم. مرد شریف و هنرمندی 
بود. وقتی متوجه شدم سرطان گرفته خیلی ناراحت شدم. 
برای معالجه به لندن آمده بود. همیشه به خانه ما می آمد 
با فرزندانم رابطه خیلی خوبی داشت. با آن ها انگلیسی 

صحبت می کرد و برای مان شعرهایش را می خواند.
نمی دانم شاید آشنایی با این مرد باعث شد که به فکر 
مدرسه سازی بیفتم. دلم می خواست کاری شبیه کارهای 
او انجام بدهم. برای شروع یک مدرسه تیزهوشان پسرانه 
در فومن ساختیم. زمینش مال همسرم بود. من هم در کار 

هفتحوض-همزمان با ایام دهه فجر، چهل و سومین 
دوره جشنواره فیلم فجر از 12 تا 22 بهمن 1403 در 
تهران آغاز شده است، این جشنواره در 21 خرداد 1403 
با انتشار فراخوان، کار خود را آغاز کرد و ثبت نام از آثار 
متقاضی از 15 تا 30 آبان انجام شد و منوچهر شهسواری 
دبیر این دوره از جشنواره را برعهده داشته و اعضای هیئت 
داوران بخش مسابقه سینمای ایران نیز کمال تبریزی، رضا 
درستکار، علیرضا رئیسیان، علیرضا زرین دست، عزت الله 

ضرغامی و مستانه مهاجر هستند.
همزمان با برگزاری جشنواره فیلم فجر در تهران اکران 
فیلم های این جشنواره در دو سینمای بهمن و روشای 
زنجان در حال انجام است تا شهروندان زنجانی از نمایش 

فیلم های این جشنواره بهره مند شوند.
ابراهیم قاسمی معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان زنجان در این زمینه با اشاره به اینکه 
فیلم های چهل و سومین جشنواره فیلم فجر در سینماهای 
بهمن و روشا در زنجان در حال اکران است، اظهار کرد: 
فیلم های چهل و سومین جشنواره فیلم فجر از 15 تا 22 
بهمن ماه در استان زنجان در حال اکران است و سینما روشا 
ساعت های 1۶ و 18:30 و سینما بهمن ساعت های 1۶:30 

و 1۹ به اکران فیلم های جشنواره می پردازد.
قاسمی با بیان اینکه فیلم های جشنواره همواره در زنجان 
مورد استقبال مردم قرار می گیرد، عنوان کرد: با توجه به نوع 
فیلم، کارگردان و بازیگران استقبال از فیلم ها متفاوت است.

استقبالکمفروغازاکرانهایفجر
هر چند برنامه ریزی برای آغاز اکران فیلم های جشنواره 
فیلم فجر در سینماهای زنجان انجام شده بود و این 
اکران از روز نخست این جشنواره در زنجان کلید خورد 
اما تصاویر انتشاری در فضای سینمای شهر زنجان نشان 
مردم  نظر مسئولان حضور  اظهار  برخلاف  می دهد 
برای تماشای این فیلم ها چنگی به دل نمی زند و تعداد 
حاضران در سینماها حتی با وجود ارائه بلیط توسط برخی 

دستگاه های فرهنگی، محدود است.
یکی از شهروندان زنجانی که برای تماشای فیلم در سینما 
بهمن زنجان حضور دارد با اشاره به اینکه انتظار داشتم 
استقبال از نمایش فیلم های جشنواره ای بیشتر از این باشد 

خرید و فروش نقره هستم. با پول فروش نقره ها اولین 
مدرسه تیزهوشان فومن را ساختیم. بعد از چند سال هم 
یک مدرسه دخترانه بزرگ در شهر فومن ساختیم. پولش 
را هم از بازارچه هایی که برگزار می کردم و میهمانی های 

زنانه مان جمع می کردم.
بازارنقرهای

من کار تجارت نقره نمی کنم. فقط برای کار خیر از ایران 
نقره می خرم و به انگلیس می برم و به مجموعه دارها و 
کسانی که به نقره علاقه مندند البته با کمی قیمت بالاتر 
می فروشم. یکی دو نفر در ایران به من کمک می کنند و 
نقره ها را پیدا می کنند. خودم احتیاجی به این کار ندارم. 
تمام پول نقره ها را می فرستم ایران. خریدارانش هم 
آدم های خاصی هستند. آدم های خاصی که وقتی متوجه 
می شوند پولش برای کار خیر مصرف می شود حتی 

قیمت بالاتری هم پیشنهاد می دهند.
هر ماه هم در خانه ام میهمانی بزرگی برگزار می کنیم و 
طبق رسم همیشگی مان از میهمان ها پذیرایی و پول جمع 
می کنیم. خانم ها خودشان غذا درست می کنند و خودشان 
از خودشان پذیرایی می کنند. در پایان هم پول شان را 
می دهند که خوشبختانه در این سال ها مبالغ قابل توجهی 
جمع کرده ایم. البته من فقط نقره نمی فروشم کتاب، شال و 
روسری هم می خرم و همانجا به افراد متمول می فروشم. 
مردمی که به میهمانی می آیند بیشتر برای کار خیر پول 

می دهند و برایشان مهم نیست که چی می خرند.
خریدراضیامنمیکند

من همه مدل زندگی را تجربه کرده ام. همیشه هم پول 
داشته ام، اما من آدم سوپر مارکت رفتن و خرید هر یکشنبه 

ولی فضای سینما را سرد دیدم، اظهار کرد: باید این موضوع 
را ریشه یابی و نسبت به حل آن اقدام کرد.

علیرضا با اشاره به اینکه زنجان جمعیتی بالغ بر یک چهارم 
استان زنجان در شهر زنجان قرار دارد، بیان کرد: اگر به 
ازای هر 100 نفر هم یک نفر برای تماشای فیلم بیاید باید 
در سینماهای زنجان جای برای سوزن انداختن نباشد ولی 
چنین نیست.وی بخشی از این موضوع را ریشه در کم 
فروغ شدن فعالیت های فرهنگی و غالب شدن دغدغه 
معیشت بر مردم و دوری از فضای فرهنگی خواند و 
افزود: البته ضعف تبلیغات برای اطلاع مردم از برگزاری 
این جشنواره و حضور در این برنامه نیز به شدت مشاهده 
می شود، چون خودم به دلیل علاقه در جریان برنامه های 
سینما قرار دشاتم و هیچ اثری از تبلیغ جشنواره در فضای 
مجازی و سطح شهر نیست.علیرضا با اشاره به اینکه 
جشنواره ها و برنامه های مختلف فرصتی است تا مردم را 
به سمت فرهنگ و برنامه های هنری جذب کنیم، تصریح 
کرد: این برنامه ریزی ها نباید به صورت مقطعی و تحت تاثیر 

موضوعات سیاسی و تغییر و تحولات باشد تا نتیجه دهد.
سینماهایزنجانهمهسالدررأسودردههفجردرقعر

و آخر هفته نیستم. دلم با این چیزهای معمولی خوش 
نمی شود، نه اینکه این کارها را نکرده باشم؛ نه، کرده ام. خرید 
رفته ام. مسافرت و میهمانی هم رفته ام اما با این چیزها هیچ 

وقت دلم خوش نشده است. حس خوبی نگرفته ام.
وقتی کم کم وارد این کار شدم و به خلق خدا کمک 
کردم حالم بهتر شد. راضی شدم. شعار هم نمی دهم اما به 
این باور رسیدم که خوشحالی واقعی رضایت قلبی است. 
رضایتی که انگار همه وجودت را می گیرد. من سال های 
سال یک جور دیگر زندگی کرده بودم اما این رضایتی را 
که الان دارم آن موقع اصلاً نداشتم. البته همسرم هم خیلی 
به من کمک کرده. با اینکه دنیای کاری اش خیلی خشن 
و سخت است اما همیشه در کار خیر پیشقدم است. زمین 
مدرسه هایی که در فومن ساختیم متعلق به همسرم بود. 
زمین های وسیع و در بهترین موقعیت تجاری شهر. اما 
روحیه بخشش در او هم زیاد هست. مثل فرزندانم که 

خیلی به من کمک می کنند.
خداحافظروزمرگی

زندگی من از جایی شروع شد که با روزمرگی خداحافظی 
کردم. تقریباً الان می دانم که در این دنیا خبر زیادی نیست. 
یعنی هیچ خبری نیست که مردم خودشان را برایش 
می کشند. من دیگر دلبستگی به این دنیا ندارم. به نظرم در 
این دنیا بهترین کار عبادت خدا و خدمت به خلق خداست.
دلم نمی خواهد وارد شعار و تلقین های الکی شوم، اما باور 
من این است.من با ۷0 سال سن به این نتیجه رسیده ام 
که اگر این چیزها نباشد زندگی می لنگد. یک چیزی 
همیشه کم است. من از روزی که با خانم بهادرزاده آشنا 
شدم حس می کنم زندگی ام وارد مرحله جدیدی شد. تا 

یکی منبع آگاه فرهنگی زنجان در این زمینه در گفت و گو با 
صدای زنجان با اشاره به بهبود فروش بلیط جشنواره فیلم 
فجر در زنجان نسبت به دوره های گذشته اظهار کرد: حال 
ببینید در سال های پیش شرایط چگونه بوده است که اکنون 
شرایط را مطلوب می دانیم.وی با بیان اینکه جشنواره فجر 
یکی سری اقتضائات دارد، برای نمونه به دلیل اینکه این 
برنامه در مدت زمان کوتاهی برگزار می شود، نیازمند تبلیغ 
حداکثری است، عنوان کرد: دستگاه های فرهنگی از جمله 
شهرداری هیچگاه به سینما کمک نکردند و همین موضوع 

موجب مهجوریت سینما در شهر شده است.
وی با بیان اینکه جشنواره فیلم فجر مهم ترین رویداد در 
حوزه فیلم پس از انقلاب است، اضافه کرد: دستگاهی 
مانند شهرداری حتی با دریافت هزینه حاضر به ارائه 

جایگاه تبلیغاتی خود برای تبلیغ سینما نیست.
این فعال فرهنگی با اشاره به اینکه مثلا فیلمی مثل »۷0سی« 
مدت ها در سطح کشور تبلیغ می شود و مخاطب خود را 
پیدا می کند، تصریح کرد: مهم اطلاع رسانی اکران فیلم های 
جشنواره ای است تا مخاطبان را به سینما بکشد.وی با بیان 
اینکه زنجان با این تعداد صندلی محدود همواره در طول سال 

قبل از آن زنی بودم که میهمانی می گرفت، 
سفر می رفت، خرید می کرد اما انگار یک 
گمشده ای در زندگی اش داشت. از همان 24 
سال پیش که در خانه ام میهمانی گرفتم و پول 

جمع کردم انسان دیگری شدم.
در اولین جلسه فقط 30 نفر بودیم. یک ناهار 
ساده درست کردیم و یک کیک کوچک 
خانگی. آخر میهمانی هم خانم ها نفری 5 پوند 
پول توی ظرف جمع آوری پول انداختند. از 
آن روز به بعد دیگر با خودم عهد کردم این 
میهمانی ها قطع نشود. میهمانی هایی که خیلی 
برای من دردسر و سختی داشت اما زندگی ام 
را دگرگون کرد. حالا آن میهمانی ساده را خیلی 
لوکس و شیک و در شأن و مقام انسان های 
خیر برگزار می کنیم. مثل یک مراسم عروسی 

بزرگ فقط عروس و داماد نداریم.
ازخودمسؤالنمیپرسم

می دانم این کار روی روحیه من خیلی تأثیر 
داشته و می دانم زندگی ام را عوض کرده اما هیچ وقت 
وارد سؤال و جواب با خودم نمی شوم. این کار حالا جزو 
علایق من است. مثل خانمی که دوست دارد کیک بپزد یا 
دسر درست کند یا کسی که دوست دارد مدام به مسافرت 
برود. این کار هم الان جزو کارهای روزمره من شده. دلم 
نمی خواهد درباره این موضوع با خودم مکالمه ذهنی 
داشته باشم. هر چقدر این کار را برای خودم بزرگ کنم 
اتفاق بدتری مثل غرور کاذب برایم می افتد که خدا نکند 
چنین بلایی سرم بیاید. بیشتر به جنبه مثبت ماجرا نگاه 

می کنم. اینکه حالا روحیه ام بهتر است. حالم بهتر است.
مدام به خودم نمی گویم که چقدر این کار روی من تأثیر 
داشته یا نه. مهم این است که حالا درونم آرام است. 

آرامشی دارم که دوست داشتنی است.
خیرهایبیپول

در این سال ها که در خانه ام میهمانی گرفته ام و پول جمع 
کرده ام به این نتیجه رسیده ام که دست و دلبازی به پول و 
ثروت نیست. خیلی ها هستند با پول و ثروت افسانه ای 
حتی یک ریال هم از دستشان نمی چکد اما در همین 
جلسات ماهانه من که در لندن برگزار می شود زن هایی 
کمک می کنند که اصلاً وضع مالی خوبی ندارند، نه اینکه 
نیازمند باشند اما آن پولی که به خیریه می دهند بیشتر به درد 
خودشان می خورد تا اینکه به فرد دیگری بدهند اما آن ها 
به آن آرامش و ارتباط با خدا فکر می کنند و از پول شان 
می گذرند. مهم این است که بتوانی از مالت بگذری. به این 

درجه که برسی یعنی اتفاق خوب افتاده است. 
)اکرم احمدی(

رتبه نخست فروش فیلم را در کشور دارد، بیان کرد: این در 
حالی است که در دهه فجر سینماهای زنجان کمترین میزان 

فروش را دارد که نشان از عدم اطلاع رسانی به مردم است.
جایخالیسینمادرشهرستانهایزنجان

در این بین نبود سالن سینما در سایر شهرستان های زنجان 
موجب شده است علاوه بر اینکه در طول سال شهروندان 
این شهرها از تماشای فیلم های روی پرده محروم بمانند، 
فرهنگ حضور در برنامه های فرهنگی و تربیت نسلی 
علاقه مند به سینما و فیلم در این مناطق کمرنگ و 
کمرنگ تر شود، نقطه ضعفی که در ایام جشنواره های 
داغ خود را بیشتر از قبل نشان می دهد.موضوعی که 
اصغر حاج علی اکبری، مدیرکل وقت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان زنجان بدان اشاره و اظهار کرده بود: زنجان 
در حوزه استقبال مردمی از سینما جزو سه استان برتر بوده 

و سینماداران از این استقبال رضایت دارند.
مدیرکل وقت فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان با بیان 
اینکه در حال حاضر استان زنجان دارای دو سینما است 
که هر یک دارای دو سالن هستند و مجموعاً 550 صندلی 
دارند، گفته بود: ظرفیت سینماهای موجود پاسخگوی نیاز 
مردم بوده، اما توسعه و تجهیز بیشتر در این حوزه ضروری 
به نظر می رسد.وی با توجه به تمرکز سینماهای استان در 
شهرستان زنجان، متأسفانه سایر شهرستان ها از داشتن 
سینما محروم هستند، بیان کرد: شهرستان هایی نظیر ابهر و 
خرم دره ظرفیت ایجاد سینما را دارند، اما بخش خصوصی 

ورود جدی به این حوزه نداشته است.
قاسم که یکی از شهروندان و فعالان فرهنگی شهرستان 
ابهر است، نیز در این زمینه می گوید: بدون زیرساخت هر 
چه هنرمندان و هنردوستان و دغدغه مندان حوزه فرهنگی 
تلاش کنند نتیجه و خروجی نخواهد داشت.وی با بیان 
اینکه نه تنها شهرهایی چون ابهر و خرمدره و قیدار بلکه 
همه شهرها باید نسبت به جمعیت خود باید دارای سالن 
نمایش و سینما باشند، بیان کرد: وجود این سالن ها در کنار 
تاثیر مثبت بر ترویج فرهنگ در بین مردم نقاط مختلف 
فرصتی برای استعدادیابی و علاقه مندسازی نسل آینده به 

حوزه های مختلف فرهنگی و هنری خواهد بود.    
برگرفته از صدای زنجان- سمیه محرمی

سردمثلبهمن!
استقبال کمی  از فیلم فجر شد

وقایعاتفاقیه- استاندار زنجان 
با بیان اینکه ساختار سنتی 
نظام اداری نیاز به تغییر دارد، 
گفت: در این راستا توسعه 
فناوری های نوین و توسعه 
دولت الکترونیک در دستور 

کار است.  
ایرنا، محسن  گزارش  به 
صادقی روز پنجشنبه در 

شورای برنامه ریزی و توسعه استان به کاهش 15 درصدی 
کارکنان دستگاه های اجرای در برنامه هفتم توسعه اشاره کرد 
و افزود: در این راستا تحول نظام اداری ضروری و اجتناب 

ناپذیر است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه منابع مالی 
دولت محدود است، اظهار داشت: در این شرایط، تسهیلگری 
برای حضور بخش خصوصی واقعی به ویژه در حوزه های 

عمرانی و طرح های نیمه تمام مورد تاکید دولت است.
صادقی همچنین به عدالت در پرداخت پرسنلی پایان سال در 
دستگاه های اجرایی تاکید کرد و گفت: تاکید دولت هم در 

این زمینه الزام آور است.
استاندار زنجان همچنین به هزینه کرد به موقع اعتبارات 
عمرانی جهت حفظ ارزش پول تاکید و تصریح کرد: مدیران 

نباید در اجرای طرح ها تعلل به خرج دهند.
وی خاطرنشان کرد: جذب اعتبارات ملی از جمله شاخص 
های اصلی برای ارزیابی عملکرد مدیران دستگاه های اجرایی 
استان است.صادقی همچنین به لزوم مولدسازی به عنوان منبع 
جدید مالی برای تکمیل طرح ها اشاره کرد و گفت: لازم 
است اقدامات در این حوزه در بخش اجرایی و نظارتی با 

جدیت دنبال شود.
در این جلسه نرگس مرادخانی به عنوان معاون جدید 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار معرفی و از خدمات سه 

ساله حسین محمدی در این مسوولیت قدردانی شد.
مرادخانی عضو هیات علمی گروه اقتصاد دانشگاه زنجان 
است و سوابقی متعدد در حوزه های مشاغل کارشناس 
اقتصادی و اشتغال در سازمان و مدیریت برنامه ریزی استان 

و استانداری زنجان در کارنامه دارد.
همچنین در این جلسه حسن لطفی به عنوان معاون جدید 
توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان معرفی و از خدمات 
سه ساله مرتضی شهامی معاون قبلی این حوزه قدردانی شد.

حسن لطفی سابقه دو دوره نمایندگی مجلس و مسوولیت 
های متعدد در حوزه های ادرای در مجلس شورای اسلامی 

و وزارت کشور را در کارنامه خود دارد.

استاندار زنجان:  ساختار سنتی نظام 
اداری  نیازمند تغییر است

مسابقات   ژیمناستیک هنری کشور
در زنجان آغاز شد
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1( فرهنگ مریام وبستر نظریه را »اعتقاد، روش یا رویه ای که  
به عنوان پایه و اساس عمل پیشنهاد یا دنبال می شود« تعریف 
می کند)1(. در فرهنگ فرانسوی روبر نیز آمده است که نظریه 
»مجموعه ی سازمان یافته ای از اصول، قواعد و قوانین علمی 
است که به منظور توصیف و تبیین مجموعه ای از وقایع و 
امور مد نظر گرفته  می شود. «)2(. همانطور که از این تعاریف 
می توان استنباط کرد اهمیت نظریه تمامی حوزه های زندگی 
ما را تحت سیطره ی خود قرار می دهند1. این نکته ای است 
که بر هیچ دانشمند یا اندیشمندی پنهان نیست. پوپر معتقد 
است که  »حتی جمع آوری های پروانه ها نیز متکی بر نظریه 
است «)3(. پس چطور می توان هنر را ازاین قاعده مستثنا 
دانست؟ برای تدقیق بیشتر ما هنر را تنها در دو زمینه ی رمان 
و سینما بررسی می کنیم2. فرض کنید که شما خواننده ی 
رمان »تهوع« سارتر هستید. بدون نظریه ی اگزیستانسیالیسم 
درک تان از این رمان به غایت پیچیده چه خواهد بود؟ دریایی 
از جملات پیچیده شما را در بر خواهند گرفت، شما را غرق 
آشفتگی خواهند کرد و چیزی جز سر درد نصیب تان نخواهد 
شد. احتمالاً متوجه نخواهید شد که چرا از گذشته ی آنتوان 
روکانتن اطلاعاتی داده نمی شود، چرا اشیا او را لمس می کنند 
و چرا می ترسد با آن ها تماس پیدا کند انگار که جانوران 
زنده  اند،چه می شود که ترسش از بین می رود، روکانتن 
چه مشکلی دارد که دائماً تهوع می گیرد و چگونه تهوع اش 
درمان می یابد. حال اگر با کمک نظریه ی اگزیستانسیالیسم 
این رمان را تحلیل کنیم، تمامی این موارد برای ما معنادار 
می شود. درمی یابیم که روکانتن با مسئله ی »امکان ناضرور« 
3مواجه است.سارتر برای نمایش امکان ناضرور و تصادفی 
بودن هستی روکانتن و چیزهای گذشته را در رمان حذف 
کرده است. سارتر وانهادگی و پرتاب شدن انسان به هستی را 
با پرداختن به زمان حال روکانتن نشان می دهد. روکانتن  قبل 
از این که کشف کند هستی چیزی جز امکان ناضرور نیست، 
به اشیا اهمیت غیر طبیعی می دهد. با کشف این امر می فهمد 
که پشت اشیا چیزی نیست و ترسش از بین می رود.کشف 
امکان ناضرور پوچی را به ارمغان می آورد. تهوع زاده ی این 
پوچی است که باید بر آن فائق آمد. درست است که هیچ 
ارزش از قبل تعیین شده ای وجود ندارد، اما می توان آن را 
آفرید. بارها در کافه صدای موسیقی به او احساس بسط و 
خوشی داده و حالت تهوع اش را زدوده است. پس هنر را 
درمان پوچی و تهوع خود می یابد....  شما با کمک نظریه ی 
اگزیستانسیالیسم در دریای مواج رمان تهوع شناگر ماهری 

هستید اما بدون این نظریه گم شده ای بیش نیستید.
2( اهمیت نظریه در دسته بندی منظم داده ها به صورت 
اطلاعات مثمر ثمر ومعنی بخش با مثال رمان تهوع از مد 
نظر مان گذشت. حال سؤالاتی مطرح می شوند که برخی  از 
آن ها را بررسی می کنیم. آیا همه ی نظریه ها در تحلیل آثار 
هنری به یک اندازه ارزشمندند؟ چرا؟آیا تنها با نظریه ی 

فرمالیسم می توان به تحلیل آثار هنری پرداخت؟
   باید گفت که قبل از هر چیز هنر را باید به منزله ی هنر 
جدا  که  دارد  فرد  به  منحصر  کارکردی  هنر  نگریست. 
و  تاریخ  جامعه شناسی،  سیاست،  فلسفه،  حیطه های  از 
روان شناسی و... است. برای مثال، اگر آثار آیتماتوف را تنها 
به منزله ی اعتراض علیه کمونیسم شوروی یا سرمایه داری 
غرب بدانیم، چه لزومی دارد که زحمت خواندن شان را بر 
خود هموار سازیم؟ آیا بهتر نیست آثار اریش فروم یا چامسکی 
را بخوانیم؟ هنر شگرف آیتماتوف قبل از هر چیز منوط به 
چگونگی بیان اوست نه آنچه که می گوید. نقد فرمالیستی ما را 
به ماهیت آثار هنری رهنمود می کند، پس مقدم بر هر ملاک 
و نظریه ای است. اگر یک اثر هنری فرم و ساختاری نسنجیده 
داشته باشد، به جز یک مشت عبارت پراکنده و پرت نیست 
تا برسد به این که بتوانیم تحلیلی غیر فرمالیستی را در مورد 
آن به کار ببریم. ما تحلیل اگزیستانسیالیستی رمان تهوع را 
خیلی کارگشا دانستیم. شکی در این باره وجود ندارد، اما 
نباید فراموش کنیم که این تحلیل را فرمی سنجیده امکان پذیر 
می کند. فرم و ساختار ادبی تنها به قلمرو پیرنگ یا طرح روایی، 
معنایی که شیوه ی بیان را در بر داشته باشد محدود نمی شود، 
بلکه »مجموعه و منطق مناسبات میان عناصر شکل دهنده به اثر 
« را نیز در بر می گیرد )4(. اگر سارتر از »روایت یادداشت گونه« 
استفاده نمی کرد، راوی چگونه می توانست با صدای صریح و 
بی پرده با ما سخن بگوید. پی رنگ و شخصیت پردازی بسیار 
محدود اثر سارتر را قادر می سازد که به گذشته ی روکانتن 
کاری نداشته باشد و به حال بی  ماجرا )به معنای کلاسیک 
واژه( بپردازد.بدون پرداخت دقیق به این موارد و برقراری 
ارتباط بین تمامی عناصر مفاهیم وانهادگی و تنهایی، پرتاب 
شدگی به هستی و پوچی نمی توانست در تهوع تجلی یابد. 
کارکرد دیگر تحلیل فرمالیستی آزاد سازی هنر از سلیقه ی فردی 
است. بدون نقد فرمالیستی کافی است اثری را مخالف دیدگاه یا 
ذوق خود بینگاریم تا ننگ بی هنری را بر پیشانی خالق آن بزنیم. 
رمان های مارکی دوساد را اگر تنها از دید اخلاقی نگاه کنیم، 
آثاری به غایت زننده و مزخرف تلقی خواهیم کرد، در حالی 
که از شاهکارهای جهان هنر محسوب می شوند. فیلم های 
یاسوجیرو اوزو بی ماجرا هستند و با بازی های خشک و 
سرد بازیگران برای بسیاری خسته کننده به نظر می رسند، اما با 
تحلیل فرمالیستی و بر پایه ی آن تحلیل استعلایی4پی می بریم 
که تماشای این فیلم ها گران مایه ترین لحظات عمر ما بوده اند 
و به ما »شوق زیستن« را آموخته اند)5(. ادامه در ستون روبرو

بسیاری از فرمالیست ها بر تحلیل های غیر فرمی آثار هنری 
می تازند. زیرا معتقدند که منتقدان غیر فرمالیست با الگویی از 
پیش تعیین شده و ساده گرایانه به تحلیل فیلم ها می پردازند. برای 
مثال برخی از منتقدان روان تحلیل گر ادعا کرده اند که در تمامی 
فیلم های داستانی کلاسیک یک »رمانس خانوادگی« بر پایه ی 
عقاید فروید درباره ی عقده ی ادیپ وجود دارد)6(. این الگو 
آن قدر ساده است که تمامی فیلم ها را در بر می گیرد. اگر هم 
در بر نگرفت منتقد روان تحلیل گر معنای کنایی به آن می بندد. 
کم و بیش چنین انتقاداتی از تحلیل های جامعه شناختی،سیاسی، 
فمینیستی و... نیز می شود. حق با این فرمالیست ها است، اما 
باید افزود که تمامی فرمالیست ها از جمله یاکوبسن بزرگ 
این چنین نمی اندیشند و تمام روان تحلیل گران و دیگر منتقدان 
غیر فرمالیست نیز چنین ساده  انگارانه به تحلیل آثار هنری 
نمی پردازند. کافی است به یاد آوریم که یکی از اصلی ترین 
پایه های جنبش سوررئالیسم روان تحلیل گری فروید بود. 
بدون روان تحلیل گری لکان چگونه می توان فیلم پیچیده ای 
چون »بزرگراه گم شده« را فهممید.جدایی فانتزی از واقعیت 
اجتماعی کلید فهم استحاله های قهرمان این فیلم را به دستمان 
می دهد. باتحلیل های جامعه شناختی، سیاسی و فلسفی فهم ما از 
رمان های دلیلو ارتقا می یابد. مصرف گرایی نمود بارز خود را در 
رمان »برفک«5 دلیلو نشان می دهد)7(.نظریه ی فلسفی برگسون 
ما را تا اعماق زرین رمان عظیم »در جستجوی زمان از دست 
رفته« می برد.فلسفه ی برگسون تفاوت مهم »خاطرات ارادی«6 و 
»خاطرات غیر ارادی« 7 را روشن می کند. مارسل راوی رمان 
پروست وقتی کیک مادلن می خورد بی اراده به خاطرات کودکی 
خود پرتاب می شود. در ضمن در شخصیت پردازی پروست از 
»من« های متکثر غافل نمی ماند. او تعبیر»استمرار متحرک «8 را از 

برگسون می گیرد اما آن را می پرورد.
3( پل استر در گفتگویی مقاله ی آلیسن راسل را درباره ی 
ساختارشکنی در »سه گانه ی نیویورک« به باد تمسخر می گیرد و 
می افزاید »... اغلب نقدهای متعالی این طورند. یعنی از روش  یک 
نفر پیروی می کنند، کتاب کسی را می گیرند و با ذره بین آن کتاب 
را می کاوند تا ببینند چقدر صحیح است.«)8(. کوندرا بارها در 
کنفرانس های نانتر9 نسبت به کج  فهمی های ناشی از وسوسه های 
فرمالیستی و ساختارگرایی هشدار می دهد)9(. در مورد این گونه 
اظهار نظرها باید گفت که اولا ازدید اکثرهنرمندان نظریه پردازان 
و به خصوص منتقدان منفور هستند. واژه ی Criticism )نقد( با 
واژه ی Crisis )بحران(هم ریشه است. منتقد که با نظریه ها سراغ 
آثار هنری می رود بحران می آفریند تا با گذر از بحران تعالی  به 
وجود بیاید. چه طاقت فرسا است برای هنرمندان گذر از 
بحران و خلق تعالی. دوما هنرمندان بزرگ خود از بزرگ ترین 
کتاب خواران هستند. به سادگی می توان اسامی گوناگونی چون 
سروانتس، گوته، ولتر، فلوبر، داستایوفسکی، ژید، مان، سارتر، 
براهنی،  برسون، تروفو، گدار، رفیعی و... را ردیف کرد که با 
کتاب زیسته اند و با کتاب مرده اند یا خواهند مرد.همین سواد 
عظیم به خود این هنرمندان می تواند دیدگاه نظری خاصی 
ببخشد. اغلب این دیدگاه ها با نظریه های موجود هم پوشانی 
قابل توجهی دارند. مثلا کوندرا با وجود تمام انتقادات خود بر 
فرمالیسم، غفلت از فرم رمان را خطایی نابخشودنی می داند. 
حرف او این است که نباید فراموش کنیم که رمان با فرم  منحصر 
به فردش کاویدن زندگی بشر در دامی است که جهان نام دارد 
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گم شده ی لب دریا
نظریه ها و فهم آثار هنری 

جواد امانلو

جنگل  پنهان  در کتاب
گفت وگوی روزنامه ی صدای زنجان با فاطیما سیاحتی  به مناسبت چاپ کتاب شعر »درخت ها دویده اند«

هفت حوض-کتاب شعر»درخت ها دویده اند« اثر جدید 
فاطیما سیاحتی در پاییز  امسال توسط انتشاراتی مروارید 
چاپ و منتشر شد.این مجموعه که شامل 43 قطعه شعر 
است در 88 صفحه و به قیمت 120 هزار تومان چاپ و 

روانه ی بازار نشر شده است.
کتاب شعر»درخت ها دویده اند«حاصل کنش های جدید 
ادبی و تجربیات شاعری این شاعر و روزنامه نگار  جوان 

است.
سیاحتی که برگزیده ی-نفرسوم-کنگره  ی سراسری 

شعرجوان کشور  در سال 1383و  از منتخبان جایزه ی
شعربهاران)تهران(درسال97است،پیش ازاین مجموعه های 
»هیچ پرنده ای به اندازه پرواز آزاد نیست« و »چکه های 

زخم در تاریکی« را منتشر کرده است.
گفتنی است این شاعر در سال های اخیر چند فیلم 
مستند و داستانی کار کرده است که برخی از آن ها در 

جشنواره های جهانی دیده شده اند.
فیلم  مستند »گردو بر درخت مانده است«، که مربوط به 
زندگی ادبی و کارنامه ی شاعری »حافظ موسوی« است 
به نویسندگی و تهیه کنندگی وی ساخته شده است. 
همچنین فیلم مستند »گلنگدن« نیز که به زندگی ادبی 
و کارنامه ی نویسندگی میرتقی فاضـلی؛ داسـتان نویس 
فقید زنجانی پرداخته در سال 97 به نویسندگی و تهیه  

کنندگی این شاعر و روزنامه نگار ساخته شد.
فیلم  مستند داستانی »قورقوشوم« به کارگردانی مشترک 
وی و حسین نجاری در جشنواره های لهستان، آلمان و 
جمهوری چک، گرجستان و هند به مراحل نهایی راه 
یافت و در سال 401 در زمره ی پنج فیلم برتر جشنواره ی 

گرندآف)لهستان( قرار گرفت.
فیلم کوتاه داستانی »تیغ ماهی« نیز که اثر مشترک او و 
نجاری است درسال گذشته )1402(به فینال جشنواره ی 

زنان آسـیایی راه یافت ولی از دریافت جایـزه بازماند.
گفتگوی ما را با این شاعر و مستندساز بخوانید:

به عنوان نخستین سوال از شما می خواهم بپرسم شعر 
چیست آیا تعریفی می شود از آن ارائه داد؟

تعریف شعر کار بسیار دشوار و شاید غیر ممکنی باشد 
چرا که شعر مقوله ای است ذهنی و مانند سایر هنرها متکی 
به ابزار نیست. برای انواع هنرها با توجه به ابزاری که مورد 
استفاده قرار می گیرد،می توان به راحتی تعریفی برای آن 
ارائه نمود مثل نقاشی،مجسمه سازی، موسیقی یا حتی 
تئاتر و سینما. مثلاً در تعریف تئاتر می شود گفت عده ای 
آدم که درمقابل عده ای دیگری از آدم ها می ایستند و یک 
کنش هایی را تقلید می کنند و دیالوگ هایی را می گویند.  
حتی گاهی اوقات چیزهای بی معنی می گویند. یا سینما 
اگر عده ای دور هم جمع شــوند، بــه عنــوان بازیگر 
و یک نفر آنها را به عنوان کارگردان مدیریــت کند و 
یکی گریمور باشد،یکی فیلمبردار، یکی نورپرداز، یکی 

هم شات هوایی بگیرد و خیلی نماهای حرکتی داشته 
باشد، سینما می گوییم. با این تعریف همه ی فیلم ها سینما 
هستند فقط می توانیم بگوییم بعضی از این فیلم ها خوب 
هستند، یا نه ضعیف هستند به هر حال فیلم ساخته 
شده است اما در مورد شعر اینگونه نیست شـعر بـرای 
سرودنش یـک دهان لازم است، تـا آنچه بـه ذهن آمـده 
را بیان کند و در حالتی دیگر برای تهیه و تولید آن یک 
قلم و کاغذ لازم دارید که دنیای ذهنی خود را روی آن 
ثبت کنید و یا نهایتاً در گوشی و لپ تاپ بخواهید تایپ 
کنید .اما شعر پیچیدگی هایی دارد، بــه چیزهای متنوعی 
شعر گفته می شود بسیار دشواراست کـه بخواهیم از 
ایـن نقطه نظر برای شعـر  تعریفی داشـته باشیم. ازهمه 
سخت تر ایـن اسـت کـه شعـر بـه زبان، وصـل اسـت 
و آدم ها زبان واحدی ندارند. توانایی های زبان های بشری 
برای بیان احسـاسات و عواطف و اندیشه ها، فکـرها، 
بخردانگی و... متفاوت است. همه ی زبان ها به صورت 
یکسان این توانایی ها را ندارند. در نهایت باید بگویم 

کـه ما نمی توانیم یک تعریف ذات باور از شعر بدهیم. 
شعر آن چیزی است کـه مخاطب آن را بـه عنوان شعر 

می پذیرد   ومخاطب ها یکسان نیستند.
اما با تمام توضیحاتی که در مورد تعریف شعر گفتم 
باید بگویم با این جـمله از مارتیـن هایدگـر همدلم 
که می گوید: »شعـر به مثابه ی گشـایش راز هسـتی در 
خدمت ماسـت و  تنها وسـیله ای که بشر در دست دارد 
تا راز هستی را بفهمد یا حداقل آن را به عنوان پرسش 
برای خودش مطرح کند.« این توانایی در شعر و تفکر 

شاعرانه هست.
اشعار شما فضایی کاملا زًنانه دارند، بیشتر مفاهیم متاثر از 
عواطف و احساسات  زنی است که میل و رغبت فراوانی 

به طبیعت دارد در این مورد توضیح می دهید؟
شعر لایه هایی دارد و این لایه ها لایه هایی دیگر دارند اولین 
لایه ی شعر لایه ی صوتی آن است بعد لایه ی نحوی و 
سمانتیکی سپس لایه ی تصویر و استعاره و در نهایت 
درونی ترین لایه ی جهان شاعر است که قبل از هر چیز 

می خواهم از درونی ترین لایه ی شعرم یعنی از جهان 
خود به عنوان شاعر در این کتاب بگویم.همینطور که 
از عنوان کتاب مشخص است من شیفته ی درخت ها 
هستم و سال هاست از دیدن درخت ها لذت حیرت 
آوری می برم و گاهی اوقات زمان بسیار زیادی را صرف 
تماشای آن ها کرده ام، از پشت پنجره، کنار خیابان ها و 
جاده ها هنگام پیاده روی و رانندگی و خیره شده ام به 
شکل زیبای آن ها، به پیج و تاب شاخه ها و حفره های 
زیبا بر اندام شان و ساعت ها به هستی طبیعت و درخت ها 
فکر کرده ام و به این نظر که نظر کاملاً شخصی من است 
و توجیه علمی ندارد رسیدم باید بگویم درخت ها شبیه 
انسانند و یا انسان  شبیه درخت است یا درست تر 
دوگانه ی  زیست  آن  درخت اند  شبیه  زن ها  بگویم 
درخت ها که از طرفی آن قدر محکم و استوار ایستاده اند 
و ریشه های شان در قلب زمین فرو رفته و از طرف دیگر 
شاخه های شان به سمت آسمان و میل به رهایی دارند، 
انگار درخت ها  آن ارتباط دهنده ی زمین و آسمان اند.

خلاصه این که  در این کتاب به درخت ها فکر کرده 
ام، به زن ها فکر کرده ام و شعر نوشته ام. در این مجموعه 
تلاش نکردم شعر سیاسی یا اجتماعی یا حتی عاشقانه 
بنویسم در این مجموعه از خودم به عنوان یک زن 
نوشتم چرا که در جغرافیایی زیست می کنم هنگامی از 
خودم می نویسم شعر سیاسی می شود، شعر اجتماعی 
می نو یسم و حتی شعر عاشقانه می نویسم به حریم سیاه 

سیاست وارد می شوم.
به قول شاملو شعر من روایتی از زندگی نیست شعر من 
خود زندگی است.و در این مجموعه من از خودم، از 

زن ها نوشته ام.
آیا کتابی در دست چاپ دارید؟

مجموعه شعر خیر ولی کتابی در دست انتشار دارم که 
مربوط به جلسات تخصصی شعر در تهران است که 
چهار پنج سال پیش برگزار می کردیم . ما در این جلسات 
یک سخنران اصلی داشتیم که شصت هفتاد دقیقه و شاید 
هم بیشتر درباره ی شعر و ادبیات صحبت می کرد سپس 
چهار، پنج نفر شاعر در این جلسات شعر می خواندند، 
به هر صورت جلد اول این کتاب که چهارصد و چند 
صفحه است در دست چاپ است و امیدوارم به زودی 

وارد بازار نشر بشود.
همکاری با نشر چگونه بود؟

نشر مروارید جزو نشرهای درجه یک به ویژه در زمینه ی 
شعر  است و  من سوای بحث سانسور که مربوط به 
وزارت ارشاد می شود از پروسه ی چاپ کتابم رضایت 
دارم و حساسیت های حرفه ای ناشر را در گزینش و 
نظارت فنی و رعایت کیفیت های لازم در زمینه ی چاپ 

و توزیع کتاب تحسین می کنم.
منبع: صدای زنجان. نسترن نظری 

موج بیداری- 85 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه 
با کارمزد صفرتا 4 درصد به ارزش 73هزار میلیارد 
ریال توسط مدیریت شعب بانک قرض الحسنه مهر 
ایران استان زنجان از ابتدای سال 1403 تا پایان دی ماه 

پرداخت شده است.
سلیم وثوقی، مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران 
استان زنجان با اشاره به اینکه بانک قرض الحسنه مهر 
ایران به عنوان طلایه دار و نماد بانکداری ناب اسلامی 
و در چارچوب اقتصاد اصیل اسلامی با بهره مندی از 
شبکه گسترده شعب)18 شعبه و باجه در سطح استان 
زنجان( با محوریت ترویج فرهنگ قرآنی قرض الحسنه، 
بهره گیری از پرسنل با دانش، با انگیزه و جوان)تعداد 
پرسنل استان 105 نفر و سرانه منابع به پرسنل 900 
میلیارد ریال، حائز رتبه اول شبکه بانکی استان(، رعایت 
اصل حیاتی مشتری مداری و تکریم ارباب رجوع و به 
پشتوانه ی خدمات نوین بانکداری که علاوه بر تسهیل 
امور مشتریان، امنیتّ و سرعت انجام امور را به همراه 
دارد) 70 درصد افتتاح حساب ها و تسهیلات پرداختی 
در این بانک به صورت غیر حضوری انجام می گردد( در 
خدمت شهروندان گرامی می باشد، به تشریح اهداف، 
خدمات و تسهیلات این بانک در حوزه های مختلف 

پرداخت.
تجهیز و تخصیص منابع قرض الحسنه

به گفته ی مدیرشعب استان؛ تجهیز منابع قرض الحسنه از 
طریق ارائه ی طرح های مشتری محور و از محل تعامل 
با اشخاص حقیقی و حقوقی و تخصیص منابع در 
قالب پرداخت تسهیلات قرض الحسنه با کارمزد صفر 
تا 4 درصد به جامعه ی هدف بانک همواره در دستور 
کار نیروهای صف و ستاد استان بوده به طوری که منابع 
مدیریت شعب استان زنجان تا پایان دی ماه سال 1403 
بالغ بر 95 هزار میلیارد ریال می  باشد و در شاخص حجم 

منابع نیز، این بانک 13 درصد نقدینگی استان را به خود 
اختصاص داده است.

سلیم وثوقی در خصوص حجم منابع بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در استان زنجان افزود: به استناد آمار کمیسیون 
هماهنگی بانک های استان، بانک قرض الحسنه مهر ایران 
استان در سال 1403 به برکت سنت الهی قرض الحسنه، 
اعتماد مشتریان و افزایش سپرده گذاری ایشان نزد بانک 
مهربانی ها و به همّت همکاران ساعی، بیشترین افزایش 
درصد رشد منابع )45 درصد( را در میان بانک های 
استان داشته و به عنوان دومین بانک از نظر حجم منابع 

در اختیار، به شمار می رود.
برنامه های راهبردی و ویژه برای حمایت از نهاد مقدّس 

خانواده
مدیر شعب استان، پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری 
را از برنامه های راهبردی و اولویت دار بانک قرض الحسنه 
مهر ایران برای حفظ و تقویت بنیان نهاد الهی و مقدّس 
خانواده برشمردوبانک مهر ایران را همواره در این خصوص 
پیشتاز دانست. چرا که تا پایان دی ماه سال 1403 با پرداخت 

بیش از 800 فقره وام ازدواج و فرزندآوری به ارزش 
1.521 میلیارد ریال، گام های موثری در این زمینه برداشته 

شده است.
پشتیبانی مالی از جامعه ی هدف نهادها و سازمان های 

حاکمیتی و حمایتی:
وثوقی با تبیین برنامه های حمایتی بانک قرض الحسنه 
مهر ایران جهت پشتیبانی مالی از اشتغال اقشار نیازمند 
جامعه، پرداخت وام اشتغال به جامعه ی هدف 18 
نهاد از جمله بنیاد شهید و امور ایثارگران، کمیته امداد 
حضرت امام خمینی )ره(، بهزیستی، فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، بنیاد برکت، بنیاد علوی، بسیج سازندگی، 
آستان قدس رضوی، نظام وظیفه، صنعت، معدن و 
تجارت، جهاد کشاورزی، میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری، امور عشایری، امور روستایی 
استانداری، جهاد دانشگاهی، زندان ها و اقدامات 
تامینی و تربیتی و غیره را یادآور شد و افزود؛ بانک 
قرض الحسنه مهر ایران همواره یاری گر و در کنار 

جامعه ی هدف این نهادها می باشد.

ایفای مسئولیت های متعدد اجتماعی:
 مدیر شعب استان در بخش دیگری از سخنان خود 
ضمن اشاره به پرداخت 598 فقره تسهیلات درمان 
برای بیماران معسر و کمک به آزادی زندانیان جرائم 
غیر عمد به مبلغ 264 میلیارد ریال، با ذکر فعالیت ها و 
اقدامات نوع دوستانه و همدلانه ی کارکنان استان گفت: 
کارکنان صف و ستاد این مدیریت جهت کمک به بهبود 
شاخص های سلامت جامعه و ایفای مسئولیت های 
انسانی و مدنی خود، با پرداخت هزینه درمان 2 بیمار 
صعب العلاج)به مبلغ 750 میلیون ریال( و پرداخت یک 
میلیارد و 35 میلیون ریال برای آزادی 7 نفر از زندانیان 
جرائم غیر عمد، در امور نیک اندیشانه و خیرخواهانه 

نقش آفرینی کرده اند.
همچنین این مقام مسئول افزود، در سال جاری مبلغ 
70 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه تا سقف 200 
میلیون ریال به نیازمندان )بدون داشتن معدل حساب و 

پشتوانه ی مالی( پرداخت شده است.
مطا لبات

سلیم ووثوقی عملکرد مطلوب در وصول مطالبات 
و داشتن پایین ترین آمار معوقات بانکی را از دیگر 
شاخص های ممتازبانک قرض الحسنه مهرایران دانست.
به گونه ای که نسبت مطالبات به مصارف بانک قرض 
 الحسنه مهر ایران در استان زنجان کمتر از نیم درصد)3 

دهم درصد( است.
آمار تسهیلات پرداختی بانک قرض الحسنه مهر ایران 

استان زنجان از ابتدای سال 1403 تا پایان دی ماه:
مدیر شعب استان زنجان در بخش پایانی گزارش خود 
به آمار تسهیلات پرداختی بانک قرض الحسنه مهر 
ایران استان زنجان طی 10 ماه سال 1403 پرداخت و 
یادآور شد که تمامی این تسهیلات، قرض الحسنه و با 

کارمزد صفر تا 4 درصد بوده است.

پرداخت  ۸۵  هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در سال ۱۴۰۳


